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اقتصادی

اگر قرار بود با 
همان شیوه 
دولت قبل، 

میزان جذب 
سرمایه خارجی 

را اعلام 
کنیم، باید 

در یک سال 
اول دولت 

سیزدهم، 
به جای عدد 

5 میلیارد دلار، 
رقم 9 میلیارد 

دلار را برای 
آن در نظر 

می گرفتیم

آمارهای وزارت 
راه و شهرسازی 
نشان می دهد 

مجموع 
مسکن های 

ساخته شده 
در دولت قبل 

حدود 400 هزار 
واحد است 

به این ترتیب 
در تولید، 

عرضه و تأمین 
مسکن کشور 

با کم کاری 
تاریخی مواجه 

شده ایم و در 
8 سال، سالانه 
حدود 900 هزار 
واحد مسکونی 

کمبود داریم

اخبار

احیای رابطه اقتصادی خراب شده ایران و چین توسط دولت سیزدهم

بحرانمسکننتیجه8سالمسکننسازی

گفت وگو

جمهوری خلـــق چیـــن در ســـاختار اقتصاد 
جهانی جایگاهی قابل توجـــه دارد که همواره 
بزرگان اقتصـــاد جهان حداکثـــر تلاش خود 
را بـــه کار می  گیرنـــد تـــا از ظرفیت هـــای این 
کشـــور در قـــاره آســـیا بهره برداری مناســـب 
را داشـــته باشـــند. آنچـــه مشـــهود اســـت 
دولت های گذشـــته کشـــورمان، نتوانستند 
از توانمندی هـــای اقتصـــاد چین بـــه صورت 
مطلوب اســـتفاده کننـــد. البته بـــرای تغییر 
ایـــن رویکرد غلـــط، دولـــت ســـیزدهم تمام 
توان خـــود را به کار گرفته تا بتواند ســـر آغازی 
جدیـــد را در روابـــط اقتصادی ایـــران و چین 
ایجاد کند. فرصتی پیش آمـــد تا در گفت وگو 
با دکتـــر علی فکـــری، معـــاون وزیـــر اقتصاد 
و رئیـــس ســـازمان ســـرمایه گذاری خارجـــی 
پیرامون برخی راهبردهـــای عملیاتی دولت 
آقای رئیســـی بـــرای احیای روابـــط اقتصادی 
ایران و چین نظرات ایشـــان را جویا شویم که 

در ادامـــه می  خوانید .
   آیت الله رئیسی بهمن ماه سال 

گذشته  سفری به چین داشت،  به نظر 
شما این سفر چقدر در تحکیم روابط 

ایران و چین  و افزایش تعاملات اقتصادی 
نقش داشته است؟

اتفاقات و ســـفر  رئیس جمهور ایران به چین 
علاوه بـــر بعد سیاســـی، یک بعُـــد اقتصادی 
نیـــز دارد که معتقـــدم هر نوع توســـعه روابط 
اقتصادی با چین به نوعی بـــه نفع ما خواهد 
بود. بـــا توجه بـــه اینکـــه در راهبردهای کلان 
دولـــت ســـیزدهم چیـــن به  عنـــوان یکـــی از 
کشـــورهای همســـو بـــا جمهـــوری اســـلامی 
ایـــران محســـوب می شـــود و ســـند همکاری 
بلندمدتی نیز بین ایران و چیـــن وجود دارد، 
می  توانیم ســـبک جدیدی از رابطه راهبردی 
را با آنهـــا تعریف کنیـــم. واقعیت این اســـت 
که ســـفر آیت الله رئیســـی به چین رابطه بین 
دو کشـــور را احیا کرد. مـــا در حـــال حاضر در 
این خصوص در حال برنامه ریزی هســـتیم.  
همان طور که در جریان هســـتید در گذشته 
اتفاقات ناخوشایندی در روابط ایران و چین 
رخ داده اســـت. از همین رو اولیـــن گام های 
ما مربوط بـــه بازگرداندن روابـــط دوجانبه با 
چین می  شـــود تا بتوانیم روابط خود را با آنها 
به حالـــت عـــادی بازگردانیم. زیـــرا اتفاقاتی 
که بعد از نهایی شـــدن برجـــام رخ داد، کمی 
بنیان هـــای روابط ایران و چین را خدشـــه دار 
کـــرد. بنابرایـــن بـــرای داشـــتن برنامه هـــای 
توســـعه ای با ایـــن کشـــور ابتدا باید شـــرایط 
بین دو کشـــور را به حالت عادی بازگردانیم.

       درباره خدشه دار شدن روابط ما با 
کشور چین برخی اعلام می  کنند که بعد 

از برجام رئیس جمهور چین به ایران سفر 
کرد اما آقای روحانی و تیم حاضر به علت 

اینکه بیشتر تمایل به  سمت غربی ها 
داشتند، از آنها استقبال درخوری نکردند 

و چینی ها از همین امر   دلخور هستند؛ 
آیا این امر صحت دارد؟ 

اگر دلخوری را مبنایش را بـــر این می بینید که 
مثلاً در آن دوره، در آن ســـفری که انجام شـــد، 
اســـتقبال از بعُد تشـــریفاتی رخ نـــداده، باید 
بگویـــم که من چنیـــن چیـــزی را باور نـــدارم. 
روابـــط یک قـــدرت اقتصـــادی مثـــل چین با 
یک قـــدرت بـــزرگ منطقه ای مثـــل جمهوری 
اســـلامی ایران به خاطـــر اینکه یـــک موضوع 
تشـــریفاتی رعایـــت نشـــده، دلخـــوری ایجاد 

نمی کند و خیلی آســـیب نمی بینـــد. در واقع  
چنین دلخوری هایی خیلی جزئی اســـت و در 
برنامه های اقتصادی خود را نشـــان نمی دهد. 
واقعیت این اســـت کـــه آن چیزی کـــه اتفاق 
افتـــاد، فراتـــر از ایـــن حرف هـــا و موضوعـــات 
تشـــریفاتی بود. در واقـــع طرف چینـــی در آن 
دوره زمانی، تصور می  کرد که با بهبود شـــرایطی 
که رخ داده و فضایی که به ســـمت گشـــایش 
در حرکـــت اســـت؛ می  توانـــد فضـــای جدید 
را نســـبت بـــه گذشـــته با ایـــران تجربـــه کند. 
امـــا در همـــکاری که صـــورت گرفـــت به علت 
امیدواری هایـــی کـــه نســـبت به غـــرب وجود 
داشت، نه تنها چنین اتفاقی رخ نداد، بلکه در 
حوزه هایی نیز این کشـــور به دست فراموشی 
سپرده شـــد. از ســـوی دیگر علاوه بر این موارد 
در برخی پروژه های اقتصادی برخورد مناسبی 
نیز صورت نگرفـــت. به طـــور مثال وزیـــر راه و 
شهرســـازی وقت، در مورد برقی کردن راه آهن 
تهران - مشـــهد و برخی دیگر از موضوعاتی که 
در آن زمان وجود داشـــت سخنانی گفتند و به 
چین اعلام کردنـــد که آنها نیـــز باید همچون 
ســـایر طرف های خارجـــی در صـــف همکاری 
با ایران قـــرار بگیرنـــد!در حالی کـــه زمانی که 
یک کشـــور در دوران سخت با شـــما همکاری 
می  کنـــد، انتظـــار دارد زمانـــی کـــه از شـــرایط 
ســـخت عبور کردیـــد و در فضای بازتـــری قرار 
گرفتید بیـــرون از صـــف، همکاری های جدید 
را با شـــما شـــکل دهد. اما با این همه، کشـــور 
چین این شـــرایط را پذیرفت و زمانـــی که وارد 
شد، آقای وزیر سابق راه و شهرســـازی در مورد 
ضمانتنامه هـــا برخـــوردی بـــا آنها کـــرد که با 
طرف غربی چنین برخوردی صـــورت نگرفته 
بـــود! در حالی که اگر کشـــوری همانند ســـایر 
کشـــورها در صف قـــرار می  گیرد بایـــد همانند 
ســـایرین نیز با آنها برخورد شـــود یا اگر بیرون 
صف اســـت بایـــد ایـــن امر یـــک امتیـــاز برای 
او محســـوب شـــود، نه اینکـــه به تجـــار چینی 
اعلام کنیم همانند سایرین هستند اما زمانی 
که قصـــد مکتـــوب کـــردن مـــواردی همچون 
ضمانتنامـــه و... را داریم؛ عنـــوان کنیم که با 
ســـایر کشـــورها متفـــاوت اســـت. در واقع در 
موضوعات اقتصادی کشـــور یک بـــام و دو هوا 
امکانپذیر نیســـت و همین نـــوع برخوردها نه 
تنها دلخوری ایجاد کرد، بلکـــه منجر به نوعی 
بی اعتمادی نیز شـــد. از ســـوی دیگـــر وجود 
تأخیرهایی در برخی از پروژه هـــا که اجرای آن 
با کشـــور چین بود را نمی توانیـــم انکار کنیم و 
باید ارزیابی می شـــد کـــه این تأخیرهـــا به چه 
دلیـــل رخ داده اســـت. امـــا در آن دوره چنین 
اقدامی صـــورت نگرفـــت و بلافاصله همکاری 
خود را بـــا چیـــن قطـــع کردنـــد. در حالی که 
واقعاً باید تک بـــه تک این موارد مورد بررســـی 
قرار می  گرفـــت تا بدانیـــم چه اتفاقـــی افتاده 
اســـت. به طور مثال شما مشـــاهده کنید که 
در پرونده هایی همچون برقی کـــردن راه آهن 
چـــه اتفاقـــی افتـــاد؟ در ســـایر  پروژه هایی که  
چینی ها در ایران اجـــرای آن را به عهده گرفته 
بودند چه اتفاقی افتاد؟ متأســـفانه در تمام آن 
موارد یکدفعه آن پروژه هـــا متوقف و چینی ها 
اخراج شدند. حالا شـــاید در برخی موارد یک 
نقص تعهداتی هم وجود داشـــته، اما با آنها به 
صورت مناسب برخورد نشـــد. در واقع در این  
موارد اســـت که باید به آن بگوییم دلخوری، نه 
اینکه مثلاً یک تشریفات خاصی رعایت نشده 
اســـت. زیرا این موارد موضوعی نیســـت که در 
روابط یک قدرت اقتصادی در ســـطح چین با 
یک قـــدرت بـــزرگ منطقه ای مثـــل جمهوری 
اســـلامی بخواهد جهت گیری روابـــط را تغییر 

داده و دلخـــوری ایجاد کند.

   دولت قبل ادعا می کرد مبادی ای 
که چین کمک کرده بود قبل از سال 92  
که تحریم ها را از طریق آنها دور بزنیم، 

زمان مذاکرات برجام لو رفته و حتی 
شرکت های چینی بابت این موضوع 

ضرر کرده اند، به طوری که حتی توسط 
کشورهای غربی جریمه شدند. نظر شما 

چیست؟
اصلاً نمی تـــوان این امـــر را در قالـــب روابط با 
چین رصـــد کـــرد. در مـــورد موضـــوع برجام و 
تعریفی که دولت قبل از آن داشـــت تعریف ها 
با مشـــکلات متعـــددی مواجـــه بودنـــد. زیرا 
برخـــی مواقع تصـــور فعـــالان آن دولـــت این 
بـــود کـــه تحریم ها بـــه  طـــور کل از بیـــن رفته 
اســـت. در حالـــی کـــه کلاً همـــه مذاکراتی که 
انجام شـــده بود، رفـــع تحریم هـــای مرتبط با 
موضوع هسته ای ایران بود، بنابراین بسیاری از 
تحریم ها در جای خود باقـــی مانده بود. در آن 
مقطع نسبت به موضوع رفع تحریم ها اغراق 
شـــده بود به طوری که اغلب فعالان اقتصادی 
تصـــور کردنـــد همـــه تحریم هـــا از بیـــن رفته 
است. بنابراین می  توانند خیلی عادی و بدون 
هیـــچ نـــوع تدابیری کـــه فشـــارهای تحریمی 
یا ریســـک های تحریمـــی را متوجه شـــرکا کند 
با سایر کشـــورها بخصوص کشـــورهای غربی 
معاملات خود را  انجـــام دهند. در واقع چنین 
رویکردی ناشـــی از برآوردهای غلطـــی بود که 
وجود داشـــت بـــه این معنـــا کـــه در آن مقطع 
تصور شـــده بود که در مـــورد همـــه تحریم ها 
حتی تحریم هایـــی کـــه در رابطه بـــا موضوع 
هســـته ای بـــود مذاکراتـــی صـــورت گرفتـــه و 
چون قول برداشـــتن آنهـــا را داده اند، بنابراین 

تحریم هـــا  از بین خواهـــد رفت.
در واقع قبل از خروج امریکا از برجام، فضایی 
را ایجاد کردند که حتی کشـــورهای غربی ابتدا 
به منظور معامله با ایران وارد شدند، اما بعد از 
مدتی شروع به خروج از پروسه های همکاری 
با ایـــران کردنـــد. بـــه طور مثـــال یـــک بانک 
ایتالیایی در شـــروع مذاکـــرات خود بـــا ایران 
اعلام کرد هفـــت میلیـــارد دلار تأمیـــن اعتبار 
بـــرای پروژه هـــای مختلفـــی که شـــرکت های 
ایتالیایـــی می خواهنـــد در ایران اجـــرا کنند، 
در نظر گرفتـــه اســـت. اما همـــان طرف های 
ایتالیایـــی بـــه انتهـــای پروســـه همـــکاری که 
رســـیدند، اعلام کردند ما می توانیم به میزان 
بـــاز کردن حســـاب برای ســـفارت یـــا کارکنان 
ســـفارت پول تزریق کنیم. این امر به آن معنا 
اســـت که آنهـــا نیـــز تصـــور می کردند کـــه در 
حـــوزه حـــذف تحریم های ایـــران قرار اســـت 
اتفاقات مثبتـــی رخ دهـــد. در حالـــی که یک 
نـــوع بزرگ نمایی در حـــال شـــکل گیری بود 
تا براســـاس آن ایرانی ها را مجبـــور کنند برای  
حـــذف تحریم هـــا اقدامـــات دیگـــری انجام 
دهنـــد. بنابرایـــن این امـــر ربطی بـــه موضوع 
چین ندارد و این موضـــوع نگرش غلطی بوده 
اســـت که تنها می خواســـتند یک فضاســـازی 
در ســـطح جامعـــه انجـــام دهند. متأســـفانه 
خود نیز درگیر این فضاســـازی شـــدیم، یعنی 
خـــود آن کســـانی هم کـــه در دولت گذشـــته 
تصمیم گیر بودند، تصـــور کردند که واقعاً همه 
تحریم هـــا از بین رفتـــه اســـت. در صورتی که 
امریکا فقط درخصوص تحریم های هسته ای 
در حـــال مذاکـــره با ما بـــود و ســـایر تحریم ها 
ســـر جای خود باقـــی بودنـــد که خیلـــی از آن 
عدم النفع هایی هـــم که ما داشـــته ایم نیز  به 
ســـایر تحریم ها مربوط می  شـــد. علاوه بر آن 
امریکایی ها اقداماتی انجـــام دادند که در حد 
همان رفع تحریم های هســـته ای نیز تا جایی 

که امـــکان دارد، مانع ایجـــاد کنند.

نهضـــت ملی مســـکن بـــا رفع مشـــکلات و 
موانـــع فراهم ســـازی زمیـــن مـــورد نیـــاز، به 
مرحلـــه ســـاخت و ســـاز رســـیده اســـت. بر 
اســـاس آمار مربـــوط به ایـــن برنامـــه، 443 
هـــزار واحـــد نهضت ملی مســـکن بـــه عقد 
قرارداد با ســـازنده رســـیده اســـت همچنین 
بـــرای 326 هزار واحد، پروانه ســـاخت صادر 
شده است. تعداد واحدهای در مرحله اتمام 
فوندانســـیون نیز به میزان 182 هـــزار واحد 
مسکونی رسیده اســـت. به این ترتیب آنطور 
که متولیان بخش مســـکن می گویند، از این 
پس ساخت نهضت ملی با سرعت بیشتری 
پیـــش مـــی رود و انتظار این اســـت تـــا 1404 
تعـــداد واحدهـــای در نظر گرفته شـــده برای 
تولیـــد مســـکن در این برنامه، بـــه عدد مورد 

نظر یعنی 4 میلیون مســـکن برســـد.
تولید مســـکن پـــس از یک دهه رکـــود، یکی 
از اولویت هـــای دولـــت اســـت تا بخشـــی از 
کمبودها جبران شـــود. روز گذشته ابراهیم 
رئیسی، رئیس جمهور، در هنگام ارائه لایحه 
برنامه هفتم به مجلـــس، بر عزم دولت برای 
ساخت مســـکن تأکید کرد. رئیسی با انتقاد 
از اجـــرا نشـــدن برنامه های جامع مســـکن 

و ســـاخت ســـالانه یک میلیون مســـکن در 
ســـال های قبل، گفت: یک میلیون مسکن 
نیاز کشور اســـت و آنهایی که نساختند باید 
بگویند چرا یک میلیون مســـکن نساختند. 
ما در ســـاخت وعده دادیـــم و درصدد اجرای 
آن هســـتیم. امـــروز مســـکن از مهم تریـــن 
مســـأله های مردم در سبد هزینه های خانوار 
محسوب می شود و به همین دلیل در نقشه 
راه مجلس یازدهـــم برای تحـــول در قوانین 
اقتصـــادی کشـــور ایـــن موضـــوع از اهمیت 
زیـــادی برخوردار بوده اســـت کـــه با تصویب 
طرح ساماندهی اجاره بهای مسکن، قوانین 
ســـه گانه مجلس برای مســـکن نهایی شد.

وی اضافـــه کـــرد: مجلس یازدهـــم در مدت 
زمان فعالیت خود ســـه گام اساســـی و مهم 
برای حـــل معضل مســـکن برداشـــت، برای 
تســـهیل تولید مســـکن، طرح جهش تولید 
مســـکن تصویب شـــد تا دســـت دولت برای 
ساخت مســـکن باز شـــود و امروز نیز دولت 
به پشـــتوانه همان قانون به دنبال ســـاخت 

است. مسکن 
آمارهای وزارت راه و شهرسازی نشان می دهد 
مجموع مسکن های ساخته شده در دولت 
قبـــل حـــدود 400 هزار واحد اســـت بـــه این 
ترتیـــب در تولیـــد، عرضه و تأمین مســـکن 
کشـــور با کـــم کاری تاریخی مواجه شـــده ایم 
و در 8 ســـال، ســـالانه حدود 900 هـــزار واحد 

مســـکونی کمبود داریم.
تولید و عرضه مســـکن و ســـاماندهی بازار با 
هدف حمایـــت از مســـتأجران، دو برنامه ای 
اســـت که دولت همزمان به پیـــش می برد.

تولیدمسکن
در برنامـــه تولید کـــه در قالـــب نهضت ملی 
مسکن اجرا می شود ساخت مسکن شهری 
و روســـتایی، نوسازی بافت فرسوده، ساخت 
شـــهرک های جدیـــد و توســـعه برنامه هـــای 
مســـکن در شـــهرهای جدیـــد، محورهـــای 
برنامه است. در بخش تولید، دولت ساخت 
مســـکن بخصوص بـــرای دهک هـــای پایین 
را بـــه عنوان یکـــی از برنامه هـــای اصلی خود 
قـــرار داده که در کنار نهضت ملی مســـکن، 
راهکارهـــای دیگری از جمله نوســـازی بافت 
فرســـوده نیز به صورت جدی در دســـتور کار 
قرار گرفت.  نوســـازی ســـالانه 150 تا 200 هزار 
مســـکن در نهضـــت ملی مســـکن گنجانده 
شـــده اســـت. نوســـازی بافت های فرسوده 
از دهـــه 80 در برنامه هـــای جامـــع بخـــش 
مسکن گنجانده شـــده و بیشترین عملکرد 
این برنامه مربوط به ســـال 90 و 91 اســـت که 
ســـالانه حدود 90 هزار واحد نوســـازی شـــده 
است. وزیر راه و شهرســـازی دولت یازدهم با 
برنامه های قبل حوزه مســـکن مانند مسکن 
مهر بشـــدت مخالـــف بود امـــا در عین حال 

   آمارها نشان می دهد در حوزه 
سرمایه گذاری خارجی، تحول بزرگی 
در کشور رخ داده است. البته برخی 

تلاش می کنند این دستاورد بزرگ را در 
فضای مجازی مورد نقد و بهتر است 

بگویم خدشه قرار بدهند. می خواستم 
از شما درخواست کنم تا درباره آمار 

سرمایه گذاری خارجی کمی شفاف سازی 
کنید.

سؤال خوبی پرســـیدید. اگر قرار بود با همان 
شـــیوه دولت قبل، میـــزان جذب ســـرمایه 
خارجـــی را اعـــلام کنیـــم، باید در یک ســـال 
اول دولت ســـیزدهم، به جای عدد 5 میلیارد 
دلار، رقـــم 9 میلیـــارد دلار را بـــرای آن در نظـــر 
می گرفتیـــم، زیـــرا در حـــال حاضر هســـتند 
ســـرمایه گذاران خارجـــی ای که وارد شـــدند 
اما به دلایلی نشـــده ســـرمایه گذاری خود را در 
ایران داشته باشـــند که ما در آمار نهایی خود 
آنها را حذف کرده و رقم 5 میلیارد دلار را اعلام 
کرده ایم. در حالی که در ســـال بعد از برجام، 
رقم نزدیک بـــه یازده میلیارد دلار اعلام شـــده 
بود که حداکثـــر 2میلیـــارد آن معتبر و مابقی 

مجوز هایی بـــود که باطل شـــده بود!
آنچه که رخ داده این اســـت که در یک ســـال 
اول دولت ســـیزدهم، به جای اینکه منتظر 
برخی مذاکرات سیاســـی بمانیم، با تعریفی 
که از تحریم داشـــتیم به ســـراغ کشـــورهای 
رقیب تحریم کننده یا همسایگان جمهوری 
اسلامی برای سرمایه گذاری رفتیم. زیرا این 
کشـــورها خود را با ما هم سرنوشت می بینند 
و خیلی از مواقع تحریـــم را در جهت منافع 
خـــود ارزیابی نمی کنند. البته ایـــن اقدام به 
این معنا نیســـت کـــه مذاکـــرات مربوط به 
تحریم را کنار گذاشـــته ایم بلکه با قدرت در 
حال پیگیری آن نیز هستیم. در روند جدید 
به جای اینکه منتظر بمانیم برجام مجددی 
شکل بگیرد و بعد، از کشورهایی که در حال 
حاضر به علـــت تحریم بـــا ایـــران همکاری 
نمی کنند جذب ســـرمایه داشـــته باشیم؛ از 
این فرصت بهره برده و ســـرمایه گذار جذب 

کرده ایـــم. نتیجه ایـــن اقداماتـــی که صورت 
گرفت این بود که بیشـــترین جذب سرمایه 
را در همین یک ســـال اول دولت از روســـیه 
داشـــته ایم. یعنی مـــا روســـیه را از ابتـــدا به  
عنوان یک کشور همسو با جمهوری اسلامی 
مورد توجه قرار داده بودیم و ســـعی کرده ایم 
طرح هایی را کـــه با آنهـــا در نظـــر گرفته ایم 
را اجرایـــی کنیم. عـــلاوه بر آن امـــکان ورود 
ســـرمایه گذاران روســـی به ایـــران را نیز باید 
تســـهیل می کردیم، زیرا می دانســـتیم آنها 
واقعاً قصد سرمایه گذاری در کشـــور را دارند 
و یکی از رقبای بـــزرگ تحریم کنندگان ایران 
محســـوب می شـــوند که در حال حاضر وارد 
جنگ با آنها نیز شـــده اند، البتـــه در آن دوره 
هنـــوز جنگی نبـــود. البتـــه در حـــال حاضر 
موافقتنامه هـــا، یادداشـــت ها، تفاهم هـــا 
و... وجـــود دارد، امـــا بـــه علـــت اینکـــه بـــه 
مرحله اجرایـــی نرســـیده، آنهـــا را در آمارها 
قیـــد نکرده ایـــم و تنهـــا موافقنامه هایـــی را 
کـــه بـــه مرحلـــه اجرایـــی رســـیده اند را در 
محاســـبات خـــود قـــرار داده ایم کـــه میزان 
آنها 2/7 میلیـــارد دلار اســـت. ایـــن بیش از 
نیمی از آن ســـرمایه گذاری اســـت که در یک 
ســـال اول دولت ســـیزدهم فقط با روســـیه 
داشـــته ایم. اگـــر رده بنـــدی در خصـــوص 
حجـــم ســـرمایه گذاری در یک ســـاله اول 
دولت داشته باشـــیم بعد از روســـیه امارات 
بیشـــترین حجم ســـرمایه گذاری در کشور 
را دارد و پـــس از آن ترکیـــه قـــرار می گیـــرد. 
یکـــی از دلایلـــی که موجب شـــد روســـیه در 
ایـــن رده بنـــدی در رتبه نخســـت قـــرار گیرد 
تشـــخیص صحیح هـــدف بـــود کـــه منجر 
به جذب ســـرمایه قابـــل توجهی در کشـــور 
شـــد. عمدتـــاً ســـرمایه گذاری های روســـیه 
در حوزه هـــای نفـــت و انرژی بود که بیشـــتر 
بر تجهیزات نفتـــی و نفت متمرکز شـــدند و 
با تســـهیلات و همکاری ای کـــه وزارت نفت 
داشـــت توانســـتیم ورود ســـرمایه گذاران 
بـــه کشـــور را تســـهیل کنیـــم. بعـــد از ورود 
ســـرمایه گذاران روس بـــه ایـــران، کشـــور 

امارات بیشترین ســـرمایه گذاری را در کشور 
داشت. البته ممکن اســـت این کشور مبدأ 
خیلی از ســـرمایه گذاری ها نباشـــد؛ در واقع 
ســـایر کشـــورها از طریـــق امـــارات در ایران 
ســـرمایه گذاری کنند، اما به نام امارات ثبت 
می شود. از ســـوی دیگر به علت اینکه آنها با 
ما در یـــک منطقه زندگـــی می کنند، طبیعی 
اســـت که هم سرنوشـــت باشـــیم. بنابراین 
ســـرمایه گذاران متعـــدد بـــه منظـــور انجام 
فعالیت هـــای مختلـــف در ایـــران از طریق 
امارات ســـرمایه گذاری کرده و فعالیت هایی 
را انجام می دهند کـــه می تواند نوعی منافع 
اقتصادی را بـــرای دو طرفیـــن خلیج فارس 

تعریـــف کند.
یکی از کشورهایی که سازمان سرمایه گذاری 
به رفـــع مشـــکلات آن پرداخت، افغانســـتان 
بود. در واقع روی سرمایه گذاران افغانستانی 
در ایران تمرکز بیشـــتری کرده ایـــم تا بتوانیم 
ســـرمایه گذاران خـــرد آنهـــا را جـــذب کنیم. 
تحقیقات نشان می دهد، در بخش هایی که 
افغانستانی ها نیازمند صادرات به کشورهای 
خود هســـتند اقـــدام بـــه ســـرمایه گذاری در 
ایـــران کرده انـــد، تا صـــادرات به کشـــور خود 
را افزایش دهنـــد. با چنین اقدامـــی در واقع 
نه تنها منافـــع ایران بلکه منافع افغانســـتان 
نیز تأمین می شـــود. در حـــال حاضر ترکیب 
ســـرمایه گذاران در کشـــور کامـــلاً متفـــاوت 
شـــده اســـت و با شـــرایطی که عنوان کردم، 
طبیعی اســـت که میـــزان جذب ســـرمایه از 
این کشـــورها نیز بیشتر شـــود. اما اگر به جای 
چنیـــن تمرکزی، هـــدف خـــود را روی جذب 
ســـرمایه های اروپایـــی گذاشـــته بودیـــم که 
قرار اســـت بعـــد از توافق سیاســـی رخ دهد، 
تاکنون چنین ســـرمایه هایی را جذب نکرده 
بودیـــم. البته بایـــد بگویـــم از هر جـــای دنیا 
ســـرمایه بخواهد وارد ایران شود، ما استقبال 
می کنیم. اما این راهبرد که بخواهیم منتظر 
بمانیم تا یـــک توافق سیاســـی رخ دهد و بعد 
برنامه هایی را برای آن زمـــان طراحی کنیم را 

کنار گذاشـــته ایم.

رئیس کل سازمان سرمایه گذاری خارجی در گفت وگو با »ایران« عنوان کرد

9 میلیارد دلار آمار کاذب سرمایه گذاری خارجی در دولت قبل

برنامه ای هم برای تولید مســـکن نداشـــت 
و تنهـــا برنامه آن دولت برای نوســـازی نیز بر 
اساس آمار برنامه ای شکست خورده است.
آمار نشـــان می دهد در یک ســـال گذشـــته 
عقـــد قـــرارداد بـــه تعـــداد 19842 واحـــد 
مســـکونی با بانک تخصصی بخش مسکن 
برای نوســـازی انجام شـــده است همچنین 
از ابتـــدای دولـــت معرفـــی 37736 واحـــد 
مســـکونی بـــه بانـــک مســـکن بـــرای اخـــذ 
تسهیلات کم بهره در حوزه بازآفرینی شهری 
)نوســـازی مســـکن( صـــورت گرفته اســـت. 
بنابر اعـــلام محمدآیینی، معـــاون وزیر راه و 
شهرســـازی، امســـال 30 هزار واحد فرسوده 
نوســـازی شـــده به بهره بـــرداری می رســـد. 
اکنون حدود 150 هزار واحد در این بافت ها 
در حال ساخت است که از این تعداد بیش 
از 130هزار واحد در دولت ســـیزدهم آغاز به 
کار کرده انـــد و تمـــام این پروژه هـــا با کمک 

شـــهرداری ها رصد می شـــوند.
بر اســـاس آمار سامانه ســـتاد ملی بازآفرینی 
شـــهری ایران در ســـال 1401 نســـبت به 1400 
تعـــداد پروانه های صادره در بافت فرســـوده 
15 درصد رشـــد داشـــته اســـت که نشـــان از 

افزایش نوســـازی دارد.
در بخش مســـکن روســـتایی نیـــز در حال 
حاضر بیش از 285 هـــزار و 192 واحد طرح 
نهضت ملی مسکن در روســـتا ها در دست 

ســـاخت قرار دارد. ســـال گذشـــته 200 هزار 
واحد به بانک هـــا برای دریافت تســـهیلات 
معرفی شـــدند که بانک ها با 110 هـــزار و 189 
واحد عقـــد قـــرارداد کردند و مابقـــی نیز در 
حال روند پرداخت تســـهیلات نهضت ملی 

مسکن در بخش روســـتایی است.

ساماندهیبازار
به عقیده کارشناســـان اقتصـــادی نمی توان 
در خصـــوص افزایـــش چشـــمگیر قیمـــت 
مســـکن و بخصوص اجاره بها چاره اندیشی 
کـــرد مگر آنکه بـــازار زمین و مســـکن به طور 
زیرســـاختی کنترل شود. به همین دلیل در 
دولت تلاش شـــده تا با سیاست های کلان 
از شـــدت التهابات در این بازار کاسته شود، 
طرح کنترل و ساماندهی اجاره بهای املاک 

مســـکونی یکی از این سیاست هاست.
تعیین نرخ اجاره بهـــا از مهم ترین مفاد این 
طرح اســـت، در گذشـــته مصوبات متعددی 
بـــرای این موضـــوع اعلام شـــده کـــه عموماً 
موفق نبوده اســـت. بر اســـاس مـــاده 8 این 
طرح، شـــورای عالی مســـکن مکلف اســـت 
هر ســـاله نســـبت به تعیین ســـقف یا میزان 
افزایـــش اجاره بهـــا و قـــرض موضوع شـــرط 
آن اقدام کند. شـــورای مذکور مکلف اســـت 
تعیین ســـقف و میزان افزایش یاد شده این 
ماده را تا قبل از پایان اردیبهشـــت هر ســـال 

اعلام کنـــد. ضمانت اجرایی ایـــن طرح این 
اســـت که در صـــورت عـــدم مبلغ اجـــاره ای 
که هر ســـال اعلام می شـــود، صاحبخانه ها 
مشـــمول جریمه ای معـــادل حداکثـــر تا 40 
درصد مبلغ اجاره سالانه ملک خواهند شد.
یکـــی دیگر از سیاســـت هایی کـــه در کوتاه 
مـــدت به کمک مســـتأجر می آیـــد اعطای 
تسهیلات ودیعه مسکن اســـت. بر اساس 
ایـــن طـــرح، مقـــرر شـــده در ســـال اول 
پـــس از تصویب این طـــرح در تهـــران 200 
میلیون، کلانشهرهای دیگر 150 و شهرهای 
کوچک تر 100 میلیون وام ودیعه مسکن به 

مســـتأجران متقاضی پرداخت شـــود.
بـــرای وارد کـــردن چندین میلیون مســـکن 
احتکار شده به بازار مسکن، قانون مالیات 
بر اجاره هـــای خانه های خالـــی در مجلس 
تصویـــب و ابـــلاغ شـــد و بـــا تصویـــب یـــک 
قانون مؤثر با اســـتفاده از تجربه بســـیاری از 
کشور های پیشرفته دنیا، زیرساخت قانونی 
بـــرای مقابله با آشـــفته بازار اجاره مســـکن 
ایجاد شـــده اســـت.  طرح ســـاماندهی بازار 
اجـــاره در صـــورت اجرای مناســـب می تواند 
افزایش سالیانه اجاره بها را ضابطه مند کند. 
اجرای نهضت ملی مسکن و افزایش تولید 
واحدهای مسکونی همراه با اجرای قوانین 
در بـــازار اجاره، انتظار ایجـــاد آرامش و ثبات 

در بازار مســـکن را برآورده کرده اســـت.

درباره پیوستن جمهوری اسلامی ایران به سازمان همکاری شانگهای نیز باید بگویم چنین اقدامی یک ظاهر سیاسی دارد، اما در آن یک 
محتوای اقتصادی نهفته است. در واقع فقط ظاهر سیاسی این امر که پیوستن به این سازمان و شرکت در جلسات آن است اهمیت ندارد، 

بلکه این اقدام محتوای های اقتصادی نیز برای کشور به همراه دارد. البته باید در نظر داشت ما هنوز در این خصوص سرعت زیادی نداریم و 
در حال حاضر در دولت درباره حوزه هایی همچون ریلی در حال بحث و گفت و گو هستیم. در واقع ما در حوزه های ریلی هنوز به نقطه ای که 

مدنظر است، نرسیده ایم و در اتصالات کریدوری که در شرق، غرب، شمال و جنوب کشور وجود دارد باید سرعت بیشتری ایجاد کنیم، زیرا 
با توجه به موقعیت جغرافیایی ایران این امر می تواند خیلی بیشتر از منابع درآمدی گذشته، برای کشور درآمدزایی کند.

ـــرش بـ

علیرضا صوت اکبر / ایران

گزارش 

»علی بابا« با سپردن 
تعهد رفع تعلیق شد

رئیس ســـازمان هواپیمایی کشوری 
از رفـــع تعلیـــق مجموعـــه خدمات 
مســـافرت هوایی و گردشگری علی 

بابـــا خبر داد.
محمـــد محمدی بخـــش بـــا اعـــلام 
این خبر اظهار داشـــت: بر اســـاس 
کـــه مجموعـــه خدمـــات  تعهـــدی 
مســـافرت هوایی و گردشگری علی 
بابا به ســـازمان هواپیمایی کشوری 
داد، ایـــن ســـایت رفع تعلیق شـــد .

وی ادامـــه داد: چنانچـــه تخلفـــات 
مجموعه خدمات مســـافرت هوایی 
و گردشـــگری علـــی بابا ادامـــه یابد، 
ایـــن شـــرکت این بـــار »لغـــو مجوز« 
خواهـــد شـــد.  روز 22 خرداد مـــاه 
بـــود کـــه حســـن خوشـــخو، معاون 
هوانـــوردی ســـازمان هواپیمایـــی در 
صفحه شـــخصی خود نوشت: مجوز 
مجموعه خدمات مســـافرت هوایی 
و گردشـــگری ســـفرهای علی بابا به 
علت بی توجهـــی به تذکرات و ادامه 

روند گرانفروشـــی تعلیق شـــد.

بهره برداری از قطعه 
 جدید آزادراه

تهران-شمال
مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه 
زیربناهای حمل ونقل کشور گفت: 
قطعه جدید آزادراه تهران-شمال به 
طـــول 22 کیلومتـــر که شـــامل باند 
غربـــی قطعـــه دوم اســـت، تیرمـــاه  

امســـال افتتاح می شود.
خیرالله خادمی با اشـــاره به جلســـه 
مشـــترک خود با وزیر راه وشهرسازی 
که درباره زمان افتتـــاح منطقه دوم 
از آزادراه تهران-شـــمال برگزار شد، 
افـــزود: نخســـتین آزادراهـــی که در 

ســـال 1402 بـــرای افتتـــاح آمـــاده 
می شـــود، بانـــد رفـــت قطعـــه دوم 

آزادراه تهران-شـــمال است.
یـــر  ز و ر  حضـــو ر  د  : گفـــت ی  و
راه وشهرســـازی جلســـه هماهنگـــی 
ر  منظـــو بـــه  ه ها  ســـتگا د همـــه 
بهره برداری از آزادراه تهران-شـــمال 
برگزار شـــد، زیرا پیش از افتتاح این 
قطعه باید بســـیاری از دســـتگاه ها از 
جمله پلیس راه، اورژانس، سازمان 
راهداری و... بـــرای ارائه خدمات به 
ایـــن محور آمادگی داشـــته باشـــند.
خادمـــی تصریـــح  کـــرد: پیشـــرفت 
فیزیکـــی منطقـــه ای که در آســـتانه 
بهره برداری اســـت 96 درصد اســـت 
و برنامـــه این اســـت کـــه تـــا  تیر ماه 
امســـال بانـــد غربـــی )بانـــد رفت( 
قطعـــه دوم مـــورد بهره بـــرداری قرار 
بگیـــرد. امیدواریـــم با افتتـــاح این 
قطعه بخشـــی از مشکلات مسافران 
که در محـــور چالوس بـــا آن مواجه 
هســـتند حـــل شـــود. معـــاون وزیر 
راه وشهرســـازی گفـــت: کل منطقـــه 
دوم 22 کیلومتـــر اســـت کـــه هفت 
درصد ایـــن قطعـــه پـــل و 80 درصد 
طول مســـیر تونـــل اســـت، بنابراین 
نزدیک به 87 درصد طول مســـیر یا 
پل اســـت یا تونل که آن را تبدیل به 
ســـازه ای سنگین و ســـخت در طول 

عملیات راه ســـازی محـــور کرد.

اولتیماتوم شورای 
رقابت به بهمن موتور

عرضه خودروی دیگنیتی پرستیژ 
بـــا مفـــاد دســـتورالعمل  مغایـــر 
تنظیـــم بـــازار خـــودروی ســـواری 
مصوب شـــورای رقابـــت در بهمن 
1401 اســـت . ســـید  مـــاه ســـال 
رئیـــس  محمدرضـــا ســـیدنورانی 
شـــورا  و مرکز ملی رقابـــت  با بیان 
ایـــن مطلب در نامـــه ای خطاب به 
مدیرعامـــل بهمن موتـــور اخطـــار 
داد کـــه عرضـــه خـــودرو در بورس 
اقدامـــی ضـــد رقابتـــی و متخلفانه 
اســـت و بایـــد بســـرعت متوقـــف 
شـــود. نورانـــی افـــزود : بر اســـاس 
دســـتورالعمل بهمـــن مـــاه ســـال 
گذشـــته شـــورای رقابـــت ، عرضـــه 
خـــودروی ســـواری بایـــد از طریق 
ســـامانه یکپارچـــه فـــروش خودرو 
صـــورت گیـــرد .رئیـــس شـــورای 
ملـــی رقابـــت  تأکید کـــرد: هرگونه 
اقدام برخلاف مفاد دســـتورالعمل 
مذکور، تخلف ضدرقابتی محسوب 
می شـــود و منجر به پیگیری قانونی 
از طریق مراجـــع نظارتی و قضاوتی 
خواهد شـــد؛ بر این اســـاس به آن 
شـــرکت اکیداً اخطار می شـــود که 
این اقدام ضـــد رقابتی و متخلفانه 

را بســـرعت متوقـــف کند.

در سال بعد از 
برجام، رقم سرمایه 

گذاری خارجی 
نزدیک به یازده 

میلیارد دلار اعلام شد 
که حداکثر 2میلیارد 

آن معتبر و مابقی 
مجوز هایی بود که 

باطل شده بود!

رقمواقعی
جذب

سرمایهگذاری
خارجی


